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nvestiguen el capella de 
la Pobla per prendre diners 
a un usuari d'un ·geriatric 

Educació pagara 
la cotització deis 
estudiants d'FP 
en pradiques a 
les empreses 
Per facilitar que les 
firmes els contractin 

Educació va notificar ahir a tots . 
els ceptres públics que impartei
xen FP que l'Estat es fara car
rec del cost de donar d'alta a la 
S,eguretat Social tots els alum
nes en practiques en empreses 
a partir de 1'1 de gener, dia en 
que entra en vigor una llei que 
hi obliga i després de les queixes 
d'algunes firmes. 

Mo-- - - 1 La denúncia 
la va presentar la . 
família al comprovar 
retirades de diners del 
seu compte d'estalvis 

· bat 1 Demana 
respectar la 
presumpció 
d'innocencia, pero 
!'aparten cautelarment 

Banqueta . 
sense barreres al 
Maristes de basquet 

Els Mossos d'Esquadra inves
tiguen el capella de la Pobla 
de Segur per una suposada 
apropiació indeguda de diners 
d'un usuari de la residencia 
geriatrica N ostra Senyora de 
Ribera, La denúncia l'hauria 

ESPORTSI25 

presentat la família de l'an
cia a l'advertir-li el centre de 
retirad es de diners reitera des 
del seu compte d'estalvis; co
sa que li impedía pagar la 
quota. El bisbat l'ha apartat 
cautelarment. 

GUIAI35 LLEIDAI9 

Roba dos vegades la mateixa 
nit en un bar de Balafia 
Primer va sostreure la caixa i més tard es va 
endur la loteria i va ser gravat per les d1meres 

LLEIDA I 10 

L'exportació de 
Lleida es dispara 
un 19 per cent 
A l'octubre1 el doble 
que la importació amb 
vendes per 272 milions 

ECONOMIA 1 24 

UGT denuncia 
maltrartament 
laboral als geriatrics 
Auxiliars hi fan 
tasques d'inferrners 
per falta de personal 

LLEIDAI é 
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El2025 sera un any clau pera la línia de tren de Manresa, jaque Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya (FGC) 
n'assumira el servei i estrenara els 4 combois que el Govern ha encarregat a Stadler. Abans del relleu de Renfe, 
!'operadora espanyola duplicara el 2024 les freqüencies, en virtut de l'acord entre els governs de Catalunya i Espanya. 

COMUNICACIONS FERROVIARIES 

2025: any dau pera la línia de Manresa 
amb quatre nous trens i servei de FGC 
Amb capacitat per a 439 viatgers cada un, i Renfe duplicara freqüencies el 2024 
X. RODR(GUEZ 
1 LLEIDA 1 La línia ferroviaria de 
Lleida a Barcelona per Man
resa, I'actual R-12, es refor~ara 
a mitjans del 2025 amb els qua
tre trens que la Generalitat ha 
encarregat a Stadler i amb un 
servei operat per Ferrocarrils 
de la Generalitat de Catalunya 
(FGC). La con sellera de Terri
tori, Ester Ca pella, va presentar 
ahir els nous combois, que supo
sen una inversió de 44 milions, i 
va assegurar que "la millora del 
servei ferroviari al corredor de 
Lleida és una prioritat". Per la 
seua part, el president de FGC, 
Toni Segarra, va destacar que 
"estenem el model d'exit de la 
linia de la Pobla" a la connexió 
de Ponent i la Catalunya central 
i va apuntar que la posada en 
marxa del servei implicara la 
contractació de personal, entre 
el qual destaca una vintena de 
maquinistes. 

Capella va recordar que, en 
virtut de l'acord assolit amb el 
Govern central al setembr e, 
s'avan~aran "algunes de les mi
llores queja teníem previstes" 
amb !'entrada d'FGC. D 'aques
ta manera, la duplicació de fre
qüencies entre Lleida i Cervera 
arribara a comen~aments del 
2024 amb Renfe com a opera
dora. Mentrestant, a partir del 
mes de jnny es refor~aran els 
horaris cap a Manresa. Capella 
va recordar que el cost d'aques
tes millores l'assurnira l'Estat. 

El 2025, amb FGC al cap
davant del servei, l'R-12 es di
vidira en l'RL-3 entre Lleida i 
Cervera i l'RL-4 entre la capital 
del Segria i Manresa. Per arribar 
a Barcelona s'haura d'enlla9ar 
amb l'R-4 al Bages i Capella va 
assenyalar que els transbords 
seran d'entre 5 i 10 minuts. 

Els nous combois d'FGC ja 
s'han comen9at a con struir i 
permetran un milió de viatges 
cada·any. Cada un deis trens 
estara format per tres vagons 
i tindra capacitat per a 439 
passatgers. 

La directora de Material Mó
bil, Esther Garcia, va assenyalar 
que no hi haura esglaons per ac
cedir-hi i que els seientstindran 
carregadors amb USB. A més, 
va avan~ar que la velocitat ma
xima a la qua] podran circular 
sera de 140 quilómetres per ho
ra. El contracte amb Stadler per 
als trens inclou també el man
teniment durant quinze anys. 
A més, Ca pella va apuntar que 
s'adequaran els tallers d'FGC al 
Pla de Vilanoveta. 

,.j ....... ~r.s.-; 

Les autoritats ah ir al Pla de Vilanoveta d urant la presentació deis nous tre ns que circularan perla línia de Manresa el2025. 

~------- LES AL TRES L(NIES DE TREN DE LLEIDA 

R-131 R-14 

La línia de lá costa 
segueix a l'espera 
demillores 
• La línia de tren que uneix 
Lleida i Barcelona per la 
costa (R-13 i R-14) segueix 
a !'espera de millores en 
el servei i del refor~ de les 
freqüencies. Alcaldes de les 
Garrigues porten anys de
nunciant la falta d'inversió 
en la infraestructura i que 
els horar is de pas actuals 
són insuficients. A més, de
manen que la línia es tras
passi a la Generalitat de Ca
talunya. De fet, aquesta no 
esta inclosa de moment en 
l'acord que van assolir ERC 
i el PSOE per a la investidu
ra de Pedro Sánchez com a 
president. 

LA POBLA 

Nou baixador, cinc 
freqüencies al Jussa 
i 350.000 passatgers 
• El tren que uneix Lleida i 
la Pobla de Segur (que ope
ra FGC) preveu estrenar al 
mar~ el nou baixador que 
la Generalitat esta con s
truint al polígon industri
al El Segre. A més, la línia 
compta des de !'abril amb 5 
freqüencies a l dia entre el 
Segria i el Jussa, a les quals 
cal sumar les que enllacen 
Lleida i Balaguer. El presi
dent d'FGC, Toni Segarra, 
va explicar que aquesta línia 
ha comptat en guany amb 
350.000 passatgers, supe-
rant els registres d'abans de 
la pandemia. El 2022 van 
ser 278.000 viatgers. 

MONTSÓ 

Front per refor~ar 
la comunicació 
amb la Franja 
• Lleida ciutat, Almacelles, 
Raim at , Altorricó, Tama
rit i Binefar impulsen u n 
front comú per exigir més 
freqüemcies en la línia entre 
la capital del Segria i Mont
só. A m és, reclamen qu e 
els combois parin també a 
les estacion s d'Almacelles 
i Raimat. 

Representants d'aquestes 
poblacions van acordar el 
passat dia 11 elaborar una 
proposta de freqüencies, ho
raris i integració t arifaria 
per poder negociar després 
els acords necessaris amb els 
governs d'Espanya, Catalu
nya i Aragó. 

ALTA VELOCITAT 

Vint anys de I'AVE 
a Lleida amb setze 
milions de viatgers 
• El passat mes d'octubre 
es v an complir 20 anys 
de !'estren a de l'AVE Ma
drid-Lleida, que el 2008 es 
va prolongar fins a Barcelo
na. Els trens d'alta velocitat 
han transportat 16 milions 
de persones, -i in stitucions 
i experts coincideixen que 
aquest servei ha aport at 
dínamisnie econ omic a la 
ciutat. Mentrestant , les prin
cipals queixes dels usuaris 
se centren en el s retar ds, 
els alts pre us, les poques 
freqüencies i el deteriora
ment deis trens Avant. Cap 
dels nous operadors para a 
Lleida. 

edoussin
Resaltado



4 1 OPINIÓ SEGRE 
Dimarts, 19 de desembre del2023 

Corre u e ~·~<;·r ~ " --3 :~- -~ '"""'"e~ le~ :;:; <: o ,e, ... -

En aquesta secció només es publicaran les cartes que vagin acompanyades d'una completa identificació de !'autor (nom, adre~a. DNI 
i telefon, si fa al cas), tot i que, si es demana, és possible la firma sota pseudomm o inicials. SEGRE no tornara els originals i si la seua 
extensió passa de 20 línies (1.200 caracters), es reserva el dret de resumir-los. 

Vigileu la llar 
aquestes testes! 

Sra. Directora: 
Era el día de Nada! í varo 

anar a dinar amb la família. 
Us podeu imaginar que, si 
volen entrar a robar a casa, 
els Uadres saben que tindran 
unes guantes hores de marge 
segures per fer de les seves! 
Són moltes llars que queden 
totalment desemparades bona 
part del día amb 1a unificació 
de les famílies. 

Un vint-i-cinc de desembre 
va ser casa meva que es va 
veure assaltada, pero va ser 
molt estrany: no van desapa
reixer les joies, sinó allo que 
una persona podía necessitar 
per presentar en un judici en 
defensa de la teva propietat 
(escriptures de finques, lli
bretes de banc, documenta
ció de la maquinaria agrícola, 
d'aperos, carpetes de factures 
i diners) 

Vam anar als Mossos d'Es
quadra per realitzar la de
núncia havent deduit a quí 
podia interessar que jo no es
tigués en possessió de tot el 
que m'havien sostret. Pero no 
van investigar res, potser ni 
em van creure, ja que soc una 
persona gran. I, a més a més, 
em demanaven que aportés 
documentació! Tot i aixo, la 
denúncia va arribar als jutjats 
i, naturalment, el presumpte 
causant ho va negar tot i més. 
Tot perdut! 

UN PAG~S DEL 36 

1 

LA CARTA DEL OlA 

.Gracies, Hospital Comarcal del Pallars 
SRA. DIRECTORA: 

Quan en un moment donat de la malaltia, 
quan els esfor~os medies i clínics van sent 
cada vegada més inefica~os per causa de la 
seva gravetat, i quan veus que la vida de la 
teva mare es va esvaint a poc a poc, només 
et queda l'escalfor i l'estimació que la família 
li varem poder donar. 

respecte i admiració als metges, infermeres, 
auxiliars i zeladors de !'Hospital Comarcal 
del Pallars, no només pel vessant professio
nal, sinó també perla seva immensa huma
nitat, acompanyant i donant-nos suporten 
tot moment, així com per l'escalfor humana 
i amabilitat cap a la meva mare i la meva 
família. 

Aquí voldria donar el meu reconeixement, Moltes gracies a tots/totes de tot cor. 

FAMILIA DE MARIAJOU PARRAMON.JOAN MARIA PARRAMONJOU 

de La Marató). La societat té 
futur, i aquest futur només té 
un nom i se'n diu "país". 

L'amistat és 
important 

JAUMEDELLEIDA 

................... .. ...................... -..................... .. 

Sra. Directora: 
L'amistat amb un mateix és 

molt important, perque sense 
ella hom no pot ser amic amb 
cap altra persona del món. 
Quan hom no és amic d'ell 
mateix, l'amistat ambla resta 
d'individus no és possible. 

No necessites ser acceptat 
pels altres, necessites ser ac
ceptat per tu mateix. Un deis 
beneficis infravalorats de 
l'amistat és el fet que juga un 
paper vital en el nostre equi
libri mental i físic. 

ma, ens va donar a coneixer 
aquesta bonica frase: "Una de 
les qualitats més boniques de 
l'amistat veritable és compren
dre i ser compres." 

Els amics són una part ve
ritablement important de les 
nostres vides. En ocasions 
mantenir les amistats pot su
posar un autentic repte i, de 
vegades, fins i tot fan que ens 
qüestionem en que es basen 
les relacions entre amics, pero 
ben cert és que l'amistat és 
quelcom crucial per al nostre 
benestar. 

Grades, SEGRE, 
grades, Santi Costa 

...... : .............................. . 

Sra. Directora: 
Us parlaré coma historie i 

lleial subscriptor d'aquest diari 
que m'ha nodrit intensament. 
Fa més de 40 anys que vaig a 
treballar a les Borges Blanques. 
Passo més temps en actiu allí 
que a la ciutat de Lleida, on re
sideixo des de sempre. SEGRE 
m'ha permes estar connectat 
amb la ciutat i les comarques. 
Estar al corrent del que succe· 
eix en la política, l'economia, la 
societat, els esports, la cultura, 
etc. Sempre amb una informa
ció rigorosa i aseptica. 

____________ , Tant si ho creus com si no, 
, . , . l'amistat té el poder de millo-

La Marato 1 la pohtlca rar la qualitat de la nostra vi

Així que moltes vegades 
em demano: "J?er que és tan 
important?" Es important 
perque una bona relació ens 
aporta beneficis tan positius 
que poden contribuir al desen
volupament de la nostra per
sonalitat. Sentir-nos estimats i 
respectats ens proporciona su
port emocional, ens enforteix 
l'autoestima i la confian~a. 

Estic agralt als vostres col·la
boradors/articulistes, Campo 
Vidal, Cerón, Ceballos, Sellés, 
Ayguadé, Ravés, Montañés, 
Vidal, etc., i de lideratge amb 
Sampedro, Arrizabalaga, etc., 
i d'altres (una llarga llista) que 
també ens han enriquit ambles 
seves aportacions. He redui"t la 
lectura gairebé exclusivament 
al SEGRE, sentint-me comple
tament integrat i assabentat 
dels esdeveniments de Lleida 
i comarques. La nostra genera
ció va estudiar en castella. Gr~
cies a l'edició en catala, abans 
que la de La Vanguardia, m'ha 
permes llegir-lo rapid i enten
dre'l facilment. Santi, has fet 
una excel-lent feina dirigint-lo i 
formant l'equip del qual t'enor-

Sra. Directora: 
Tot sabem i hem vist que La 

Marató de TV3 i Catradio és 
capa~ d'aglutinar tot un país 
vers una causa solidaria en pro 
de l'aven~ científic i medie, i 
així millorar en el camp de la 
salut de tots. Veiem qtie tot
hom, tothom, s'hi implica: gent 
anonima, gent famosa, artistes, 
entitats, escales, i fins i tot, po
lítics! Que bonics aquests, veu
re'ls tots junts implicats vers 
un sol tema, malgrat les seves 
discrepancies ideologiques. 
Tots a una. 

Un aparador capa~ de crear 
per un día una imatge de pa
ís, unit, idíHic, solidari. Res a 
veure amb la realitat del di"a 
de després, que sembla que 
cadascú continui" anant pel 
seu compte i es rivalitzen en
tre ells, a veure si se la poden 
fotre els uns contra els altres, 
per tal de guanyar poder en 
les respectives esferes socials. 

El que una Marató és capa~ 
d'aconseguir, la política i els 
partits polítics malauradament 
ho destrossen. Per tant, a mi 
em sobren els partits, i cree 
que (ja ho sé, és una utopía) 
la societat hauria de éaminar 
tota ella vers un destí i un sen
timent comú, i així sentir-se 
unida (com se'n sent en el cas 

' da. Passar temps amb els amics 
omple la nostra vida de bona 
conversa i de rialles, fa que ens 
sentim avalats i compresos. 

Els amics sempre hi són a 
les verdes i a les madures, per 
celebrar els teus exits i també 
quan arriben les males ratxes, 
i t'ajuden a veure els proble-. 
mes amb perspectiva i a pren
dre aquelles decisions que de 
vegades tant ens costen. 

Seneca, un gran filosof ro-

Coneguts se'n poden te
nir molts, pero quan es parla 
d'autentics amics el nombre 
es redueix tant que fins i tot, 
en moltes ocasions, es poden 
comptar amb els dits d'una ma. 

1 acabaré amb aquesta 
sublim frase que he esmentat 
en diferents ocasions: "Hem 
apres a volar com els ocells, 
a nadar com els peixos, pero 
no hem apres el senzill art de 
viure junts coma germans." 

PERE SERRET BESA 

LA FOTO DEL LECTOR 

CIUTADA INDIGNAT. LLEIDA 

Garrepes 
isensdubte 
indvics 
Fotografía feta 
per aquest habi
tual de la secció 
a la part poste
rior del Mercat 
Ronda-Fieming. 
La zona blava 
gairebé buida i 
aquests quatre 
cotxes a la zona 
on esta prohibit 
aparcar. O sigui, 
garrepes per 
no utilitzar el 
parquímetre i, 
a més, incívics. 

gulleix.es i, com dius, amb el 
suport incondicional del presi
dent i amic Robert Serentill. La 
teva línia editorial amb un alt 
nivell intel-lectual i de perio
disiiJ.e demostra que la premsa 
local no és menys, és més que 
els grans mitjans d'abast nacio
nal. Les teves arrels aragoneses 
hauran aportat quelcomimpor
tant, així com també han ajudat 
a fer país. Jo també gaudeixo 
d'aquest do. Tot projecte té un 
impulsor i uns executors. En
horabona a tots pel nivell d'ex
ceHencia assolit, en aquests 41 
anys. A la nova directora Anna 
Saez, els millors desitjos per 
aquesta nova responsabilitat 
que sens dubte fara seguir crei
xent aquest estimat diari. Heu 
sabut aplicar el que diu Peter 
Drucker: "La cultura empresa
rial no és magia, no és misteri, 
no són gens, és una disciplina 
i com a tal es pot aprendre i 
desenvolupar." 

J. MARIA GUIU 1 CLÚA 

Arriba Nadal 

Sra. Directora: 
1 ni als aparadors ni a les 

cases ni als ornaments no hi 
ha cap referencia al veritable 
significat d'aquesta festa. 1 em 
rebeHo perque estem perdent 
les arrels de la nostra cultura, i 
les generacions que venen pen
sen que és la festa del Pare Noel 
i de Christmas, que es canta a 
l'avet, als regals, al vese, i que 
a les postals apareixen paisat
ges d'hivern. Tant els que te
nim fe com els que no, no po
dem desconeixer el que estero 
celebrant. 

ANA M" FERNANDEZ SAN PEDRO 

'Quo vadis', Junts? 
..... ............. .................................................................. 

Sra. Directora: 
Fa temps que per l'Ajunta

ment de Lleida es diu que entre 
el Paer en cap, Felix Larrosa, 
i la portaveu de Junts, Vio
lant Cervera, tenen un pacte 
encobert d'estabilitat. De fet, 
ja van aprovar-los el cartipas 
ni tres mesos després de per
dre les eleccions i que el Toni 
Postius deixés l'acta de regi
dor, i també les Ordenances 
Fiscals del 2024, sense prac
ticament cap contrapartida. 
Pero ara que s'estan negociant 
els comptes de la Paeria per a 
l'any vinent, tothom ja dona 
per fet que Larrosa i Cervera 
acabaran pactant perque els 
de Junts donin suport al PSC. 
Que lluny queda quan el Toni 
Postius era el flagell deis soci
alistes espanyols. Com a inde
pendentista, cree que hem de 
censurar aquest pacte perque 
va en contra del país i sobre
tot de la ciutat. Literalment 
en menys d'un any la Violant 
Cervera s'ha carregat la imat
ge que el Toni Postius havia 
construi1 durant anys i panys. 
Quo vadis, Junts? 

DAVID DE LLEIDA 

1 Envieu la V!)Str~ foto a cercle@~gre.com. Una selecci6 m~s amplia de cartes pot trobar-se.a SEGRE.com --~-·- _____j 

. ' 
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· COMAD ¡QUES Lles projecta recuperar 16 pisos Multes de fins a 1.000 € a Fraga per . 
~ públics per a lloguer assequible. fer un mal ús del patinet electric. 
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MUNICIPIS SEGURETAT 

Okupes punxen la llum .en un bloc a Ponts, deixen 
ve"ins senSe corrent i provoquen un incendi 
Preocupació entre el ve1nat perque la situació a l'edifici es prolonga i s'agreuja i temen que hi hagi més 
problemes 11 Endesa torna a eliminar les connexions il·legals que van sobrecarregar el sistema 

E. FARNELL 
1 PONTS 1 Connexions a la xarxa 
electrica van provocar dissabte 
a la nit un petit incendi en un 
bloc amb habitatges okupats a 
Ponts, a la carretera de la Seu, 
que va deixar sense subminis
trament electric ve!ns d'edificis 
contigus. Es tracta del mateix 
bloc en el qual fa dos mesos En
desa va tallar la llum a més de 
30 habitatges després d'elimi
nar les connexions il·legals al 
subministrament que hi havia 
a l'ímmoble. 

lmatge de !'entrada en la qual es va cremar el quadre electric. 

[ - - --LEsCLAUS ) 

Talls de llum. A comenc;aments d'octubre Endesa va tallar la 
llum als 34 pisos (la majoria okupats) de l'edifici de la carretera 
de la Seu, ja que la majoria tenien subministrament a través de 
connexions il·legals a la xarxa. Alguns deis inquilins van aban
donar el bloc i d'altres van tornar a restablir conexions il·legals. 

' ........... _ ............................................................................................................................................. .......... . 

En aquesta ocasió, es va in
cendiar un quadre electric de 
!'entrada d'aquest bloc d'habi
tatges al voltant de dos quarts 
de dos de la matinada de dissab
te i va deixar els edificis ve!ns 
sense subministrament electric. 
Fins allloc van acudir dos do
tacions deis Bombers, Mossos 
d'Esquadra i una unitat del 
SEM. El foc no va afectar cap 
habitatge i només es va cremar 
part del vestíbul, encara que el 
fum va afectar tot l'immoble. 
Operaris d'Endesa van acu
dir fins allloc per restablir el 
subministrament als ve1ns que 
tenien contracte i pagaven els 
rebuts, mentre que van elimi
nar les connexions iHegals que 
alguns deis habitants d'aquest 
bloc havien tornat a fer després 
del tall de fa dos mesas. 

L'actuació deis Bombers dissabte a la nit a Ponts. 

lncendi. La matinada de dissabte a diumenge es va incendi
ar un quadre eléctric en aquest bloc, que va deixar sense llum 
altres edificis de la zona. El consistori no pot contactar amb la 
propietat de l'immoble per trobar una so lució. 

Per la seua part, !'alcalde, 
Josep Tapies, va assegurar que 
alguns deis p1sos van quedar 
desallotjats fa dos mesas al no 

.disposar de subministrament 
electric, malgrat que n'hi ha al
tres que continuen okupats i a 

la zona es viuen situacions de 
"vandalisme i disturbis". "De 
les quatre escales, tres no te
nen subministrament. Només hi 
ha llum en una perque els seus 
habitants estan al dia de paga
ment", va dir. Velns de la zona 
van assegurar "que la situació 
es repeteix contínuament, no se 
soluciona i cada cop va a pitjor". 

Un agricultor de Sant Esteve comprova els danys a l'ordi. 

El primer edil va assegurar que 
existeixen diverses denúncies 
en aquest sentit i que el consis
tori no ha pogut contactar amb 
el propietari de l'immoble (una 
filial de La Caixa). Mentrestant, 
va assegurar que es treballa des 
de diferents organismes (Justí
cia, Interior i Drets Socials) per 
trabar una solució. 

FAUNA SALVATGE 

...... ............................ .... ...... ···-···--··--· ................................ ................ _ ................................................... .. 

Famílies vulnerables. A l'edifici viuen també persones grans i 
famílies en situació de vulnerabil itat i s'ha sol·licitat la ·interven
ció de Drets Socials per trabar una solució a la problematica 
habitacional. 

.............................. 

Disturbis. El consistori va demanar més presencia policial al 
detectar una onada de robatoris al centre i intents d'okupació, 
que podrien tenir relació amb habitants d'aquest immoble. 

Denuncien_danys per senglars en cultius 
del Pallars Jussa, la Noguera i la Segarra 
1 LLEIDA 1 Senglars ocasionen 
importants danys en finques 
agrícoles del Jussa, on han fet 
malbé fins al60% de la produc
ció d'ordi en parcel·les de Sant 
Esteve de la Sarga. Alla aquests 
animals han excavat fins a mig 
metre de profunditat a la recer
ca d'aigua i aliment. Així ho van 
denunciar ahir agricultors i l'or
ganització agraria As aja. El seu 
president a Lleida, Pere Roqué, 
va destacar que els senglars oca
sionen també perdues en cultius 

d'ordi i alfals a part de les co
marques de la Noguera i de la 
Segarra, així com a l'Horta de 
Lleida. Aquests desperfectes se 
sumen als danys que ocasionen 
altres especies com els cabirols. 

La sequera continua sent un 
deis principals factors que ex
pliquen els danys per fauna a 
cultius. Davant la falta d'aigua 
al medí natural, la busquen a les 
finques. En el cas de Sant Este
ve, Asaja va destacar també la 
necessitat d'incrementar les ba-

tudes per reduir la població de 
senglars. "Hi ha tres vedats al 
municipi, seria convenient que 
cacessin de forma coordinada", 
va recalcar Roqué. "O es fan 
batudes d'una magnitud impor
tant o no farem més que perdre 
producció", va subratllar. 

A l'Urgell denuncien la per
sistencia de danys per conills 
en finques després del final 
de }'emergencia cinegetica 
perla sobrepoblació d'aquesta 
especie. 
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RESIDUS PROVA PILOT 

Tarrega provara la 
recollida de residus 
porta a porta 
REOACCIÓ 
1 TARREGA 1 El consell de l'Urgell 
i l'ajuntament de Tarrega, a 
través de !'empresa Urgell 
Net i l'area de Medí Ambi
ent, provaran la recollida de 
residus porta a porta al po
lígon Riambau de la capital 
de l'Urgell 

Sera una prova pilot que 
s'íniciara el 15 de gener i 
s'eliminaran els contenidors 
de les fraccions no reciclable 
(resta) i organica d'aquesta 
zona industrial. 

L'objectiu és que els grans 
generadors d'escombraries 
aconsegueixin una millor 
gestió deis seus residus i 
mantenir la zona industrial 
més neta, evitant que perso
nes alienes al polígon tirin 
als contenidors tota mena de 
residus. 

Aquests abocaments per
judiquen econornicament el 
rebut deis ciutadans i danyen 
la imatge del polígon. 

Esta previst reunir dijous 
vinent les 34 empreses afee-

tades del polígon per ex
plicar-los el funcionament 
d'aquest nou sistema. Urgell 
Net subministrara els con
tenidors i seran recollits in
dividualment, d 'acord amb 
l'horari establert. 

Aquest és el primer pas per 

ZONA INDUSTRIAL 

A partir del15 de gener 
s'implantara a les 34 
empreses del polígon 
industrial Riambau 

implantar el sistema a Tar
rega._A la comarca aquest 
2024 s'anira executant, en di
ferents fases, la recollida en 
diferents pobles, per acabar 
el2025 ambla implementa
ció al lOO%. 

Amb aquest sistema es 
preveu arribar a nivells més 
alts de recollida selectiva. El 
2022 Tarrega va arribar al 
44,61%. 

Presenten la Renda Basica Universal al Pirineu 
1 SORT 1 El responsable de !'oficina del pla pilot per implemen
tar la Renda Basica Universal, Sergi Raventós, va presentar 
ahir a Sort l'aposta de la Generalitat per aquest instrument 
de protecció social i que es postula també com un mitja per 
combatre la despoblació. El delegat del Govern al Pirineu, 
Josep Castells, va assegurar que aquesta eina "pot facilitar 
que les persones visquin on volen viure" i "no hagin d'aba
nadonar el Pirineu i despla~ar-¡¡e a grans nuclis urbans". 
Diversos municipis es van interessar per acollir la prova 
pilot. Aquesta iniciativa es va presentar a les comarques del 
pla a finals de novembre. 

... ·········································-· ........... ........... -.................. - ................ ._ ... - ... .. 

Aval ambiental a una via d'escalada al Jussa 
fLLIMIANA 1 La Generalitat ha donat l'aval ambiental al projec
te per habilitar una ruta d'escalada (vía ferrada) al Pallars 
Jussa, concretament a la coneguda com paret de les arcades 
de Llimiana i al pendent travessat pel túnel de Monares. El 
projecte, que preveu un itinerari d'uns 420 metres, !'impulsa 
el consell comarcal. 

Juncosa i I'Espluga Calba milloren camins 
ILLEIDA 1 Juncosa i l'Espluga Calba impulsen la millora de 
camins. En el primer municipi han aprovat el projecte per 
actuar a la vía del Nogueret, amb una inversió de més de 
82.000 euros. En el segon preveuen executar obres en di
versos trams i hi destinaran uns 47.000 euros. 

EGRt: u 
mium d'A 

GUANYADORA 
Montse Caselles Aguado (Mollerussa) 
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AIGÜES rLANIFICACIO 

Contenir fugues i modernitzar 
el reg, daus contra la sequera 
La comissió de la Taula de la Sequera a Lleida fa una crida també 
a instal·lar comptadors 1 Plantegen 70 propostes de mí:Iora 

La taula de l'aigua es va celebrar a Tiurega i va reunir sindicats, regants, administració i empreses. 

LAIAPEORÓS 
ILLEIDA 1 La Comissió territorial 
de Lleida de la Taula Nacional 
de l'Aigua va instar ah ir a "pri
oritzar la sobirania alimentaria 
i la transformació economica 
de la veguería basada en la bio
economia circular per utilitzar 
l'aigua que tenim de la millor 
forma possible". Aixo suposa 
"una millor eficiencia del seu 
ús (amb referencia a evitar fu
gues), la modernització del reg 
i la digitalització dels usos", 
segons va explicar la delega
da de la Generalitat a Lleida, 

Moritse Bergés. Tot aixo amb 
un únic objectiu: fer front a la 
greu sequera que pateix el pa
ís. Tres grups de treball orga
nitzats per }'oficina tecnica de 
!'Agencia Catalana de l'Aigua 
(ACA) van plantejar 70 pro
postes que es traslladaran a la 
Taula Nacional de l'Aigua. La 
majoria estaven enfocarles al 
sector agroalimentari. Bergés_ 
va reconeixer també que enca
ra hi ha molts municipis sense 
comptadors d'aigua (més de 50 
a Lleida, segons va avanc;ar SE
GRE a partir de les dades de 

l'ACA) i va remarcar la neces
sitat de passar a un "consum 
més individualitzat". Pel que 
fa al reg, la delegada del Go
vern va apuntar a mitja i llarg 
termini l'actualització de les 
concessions historiques d'ai
gua i la planificació deis cul
tius. Bergés va insistir en la 
necessitat d'"una millor coor
dinació entre l'ACA i la CHE i 
entre els dos governs". Va dir 
que la proxima campan ya de 
regs estara més ben planifica
da, després del tancament de 
l'Urgell aquest 2023. 

SEGURETAT 

Estassada vegetal 
a Balaguer per 
prevenir incendis 

Operaris treballant en la retirada de vegetació. 

1 BALAGUER 1 La Paeria de Bala
guer ha dut a terme una neteja 
forestal i desbrossament del 
terreny del carrer Pla Almata, 
com a mesura de prevenció 
d'incendis forestals en zones 
verdes, parcel·les interiors 
municipals i instal·lacions 
ubicades en terrenys fores
tals. També s'ha millorat la 
vegetació de la zona del pare 
del Real. 

Un regal pera tota la família que inclou esparrecs, neules, 
torrons, vi, cava, galetes, panettone, fruits secs, catfmies ... 
Perque aquestes festes la teva taula brilli més que mai! 

_ Av. Prat de la Riba, 3 · lleida 
www.ametllerorigen.com 

segre.com o e o 
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PREVENCIÓ BALANc; 

Tarrega veu el criril com un cas 
¡¡a·•llat" i no refor~ra la seguretat 
L'ajuntament confia en una "rapida resolució" del succés 11 Registra 47,4 delictes 
per cada 1.000 persones el 2023, per sota de la m1tjana de Lleida i Catalunya 

LAIAPEDROS 
1 TARREGA 1 L'ajuntament de Tar
rega confía en una "rapida re
soluctó" per part dels Mossos 
d'Esquadra del crim del cap de 
sctmana passat en la qual dos 
persones van matar d'un tret 
Joan Anguera, un veí de 86 
anys, després d'accedir a casa 
seua. L'alcaldessa, Alba Pijuan, 
va qualificar els fets com un cas 
"aillat", motiu pel qual va des
cartar incrementar la seguretat 
a la ciutat. Va defensar que "a 
Tarrega "les coses s'estan fent 
bé per part de tots els cossos 
de seguretat implicats i lamen
tablement és evident que no 
es pot evitar que en moments 
puntuals pugm passar el que 
va ocórrer la matinada de di
vendres a dissabte, pot passar 
a Tarrega o a qualsevol altra 
ciutat en qualsevol moment". 
L'alcaldessa va recordar que la 
investígació del crim es troba 
sota secret d'actuacions i es va 
mostrar ··confiada" amb'el tre
ba1l de la polícia catalana. Tam
bé va expressar la seua "cons
terna ció" per aquesta mort 
violenta després de la incursió 
en un domicili i va mostrar el 
seu "consol i suport a la famí
lia", a la qual va visitar dissabte 
al matí per posar-se a la seua 
disposició. 

Un moment de la reunió de la Junta de Seguretat Local de Tiirrega, ah ir al matí. 

Pijuan va fer aquestes decla
racions després de la reunió de 
la Junta de Seguretat Local per 

EMERGENCIES PROTESTES 

fer balan¡; de les actuacions du
tes a terme durant l'any 2023. 
La primera edil de la capital 
de l'Urgell va posar de relleu 
"la bona coordinacíó entre 
Mossos i Polici.a Local", que 
va exemplificar amb els opera
tius de FiraTarrega o el festival 
Paupaterres. 

Quant a dades, val a destacar 
que els fets delictius a Tarrega 

Bombers voluntaris i representants polítics, ah ir a Sort. 

Els bombers voluntaris del Pallars 
exigeixen Seguretat Social 

es tan per sota de la mitjana de 
Lleida i de Catalunya. 

Segons Pijuan, "a Tarrega 
s'han registrat 47,4 fets delic
tius per cada-1.000 persones, 
mentre que a Lleida són 60,3 
i a Catalunya~ 72,4," de ma
nera que "estem satisfets". 
També va explicar que "un 
45,7% deis casos de resalen", 
xifra bastant superior a la de 

Catalunya, que és d'un trenta 
per cent. Amb referencia als fets 
delictius, va dir que la tendencia 
és la mateixa que en altres llocs, 
amb un increment important 
d'estafes, especialment ciberne
tiques í relacionarles amb targe
tes bancaries. En relació amb el 
crim, si bé la principal hipótesi 
és un robatori, no es descarta 
tampoc que fas una una revenja. 

SUCCESSOS EMERGENCIES 

Enderroquen la 
casa d'Aicoletge 
esfondrada 
dissabte 
1 ALCOLETGE 1 Una retroexcava
dora va demolir a primera 
hora d'ahir la casa situada a 
l'avinguda Catalunya d'Al
coletge que dissabte es va 
esfondrar parcialment. L'es
tructura es va coHapsar en 
pocs minuts i en les proximes 
hores els operarís s'encarre
gaian de rescatar entre la 
runa els objectes personals 
dels propietaris, que dissab
te van ser desallotjats i es 
van traslladar a la casa d'un 
familiar. Pel que sembla, hi 
van detectar unes esquerdes 
divendres a la tarda i, dissab
te, l'immoble es va esfondrar 
parcialment sense causar 
ferits. L'habitatge havia es
tat reformat i els fonaments 
eren de tova en una zona on 
hi ha humitat, segons fonts . 

SEGRE 
Dimarts, 19 de desembre del l023 

.FURTS 

Detingut per 
robar una bid 

· aAgramunt 
1 MOLLERUSSA 1 Els Mossos d'Es
quadra van arrestar la set
mana passada un borne de 
51 anys de Mollerussa acusat 
de robar una bicicleta d'alta 
gamma a Agramunt. La vícti
ma va alertar que en un cone
gut portal de compravenda 
de productes havia vist una 
bicicleta que coincidía ple
nament amb la que li havien 
robat. Després d'acordar una 
cita amb el venedor i compro
var que era la bici sostreta, 
els agents van arrestar el ve
nedor i li van tornar la bici al 
seu propietari. El detingut 
tenia antecedents. 

SUCCESSOS 

Proves d'ADN 
al cadaver 
trobat a Sort 
1 SORT 1 Els Mossos d'Esquadra 
esperen les proves de l'ADN 
per poder confirmar de for
ma oficial que el cos trobat 
en un vehicle en barranc de 
Sort diumenge passat al matí 
es correspon, com tot sembla 
indicar, a Josep Catala, de 59 
anys d'edát, que estava desa
paregut des del 25 d'octubre 
de l'any passat. El cos sense 
vida va ser localitzat dins del 
seu totterreny en un barranc 
de Bernui arran de l'avís d'un 
veí que va veure un reflex de 
Hum provinent d'una de les 
rodes del vehicle. 

'~ 

1 SORT 1 Els bombers voluntaris 
deis Pallars es van reunir ahir 
a Sort, on van presentar un ma
nifest que posa de relleu el seu 
treball i demanen acabar amb 
les condicions precaries amb 
que treballen. El col-lectiu vol 
continuar prestant servei, pero 

amb les condicions de Seguretat 
Social inherents que comporta
ría la regularització de la seua 
figura coma bombers, "en un 
procés de regularització laboral 
logic i d'obligat compliment". 
El manifest l'estendran a tot el 
territori. municipals. La casa es va desplomar just després que se n'iniciés la demolició. 
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ESGLÉSIA SUCCESSOS DENÚNCIA 

El papa admet 
beneir parelles 
del mateix sexe 
1 EL VATICA 1 El papa Francesc va 
aprovar un document doctri
nal que permet la benedicció 
de parelles de persones del 
mateix sexe i altres d"'irre
gulars" sempre que no imiti 
el ritu del matrimoni, segons 
va informar ahir el portal ofi
cial del Vatica Vatican News. 
En la declaració s'explica que 
davant la petició de dos per
sones del mateix sexe de ser 
bene!des, sera possible que 
el ministre ordenat hi doni 
consentiment, pero sense 
que aquest gest contingui 
elements ni remotament sem
blants a un ritu matrimoniaL 

lnvestigat el capena de la Pobla 
per deixar sense diners un veí 
La víctima és un usuari de la residencia geriatrica N ostra Senyora de Ribera 

ORDENANCES 

Barcelona multa 
portar gossos 
sense corretja 
1 BARCELONA 1 Barcelona va es
trenar ahir 109 zones d'usos 
compartits per poder passe
jar gossos sense corretja. 
Són espais oberts de la ciutat 
com carrers, places, rambles, 
pares o al tres espais de la vía 
pública en els quals els gossos 
poden anar deslligats pero 
només en algunes franges ho
raríes. Fora d'aquestes zones, 
portar el gos sense corretja 
comporta ja una multa de 
fins a 300 euros. Els gossos 
considerats de races perillo
ses hauran d'anar sempre lli
gats i amb morríó. 

IGUALTAT REIVINDICACIÓ 

REDACCIÓ 
1 LA POBLA DE SEGUR 1 Els Mossos 
d'Esquadra investiguen el rec
tor de la Pobla de Segur per una 
suposada apropiació indeguda 
de diners d'un usuari de la Re
sidencia Nostra Senyora de Ri
bera, un geriatric de titularitat 
municipal. Segons la informació 
facilitada per fonts properes al 
cas, arran d'aplicar una pujada 
de les taxes, el centre va de- . 
tectar la falta de diners en els 
comptes de l'afectat i va activar 
els mecanismes per esbrinar que 
havia passat. 

A partir del relat de la víc
tima, els seus responsables 
van concloure que el capella, 
que oficiava missa a la resi
dencia, hauria anat retirant 
petites quantitats de diners de 
la llibreta del compte corrent 
de l'usuari de forma reiterada 
fins a deixar-la practicament 
en números vermells. Llavors, 
van contactar amb els famili
ars d'aquest resident, que són 
els que haurien presentat una 
denúncia davant deis Mossos 
d'Esquadra que, arran d'aixo, 
van obrir la investigació. 

Les mateixes fonts van as
senyalar que el bisbat d'Urgell 
hauria suspes cautelarment de 
les seues funcions el sacerdot. 
Ahir a la nit, en un comunicat, 
el bisbat es va limitar a indicar 
que ha obert una investigació 
interna i va assegurar que coBa-

Marxa de Torxes, ah ir pel centre de la Pobla de Segur. 

Marxa a la Pobla de Segur en 
contra de la violencia masclista 
1 LA POBLA DE SEGUR 1 El Col-lectiu 
Feminista del Pallars Jussa va 
convocar ahir una Marxa d e 
Torxes a la Pobla de Segur en · 
contra deis feminicidis i de totes 
les formes de violenéia masclis
ta. "Aquestes violencies ocorren 
diariament i no només en dies 

especials, perla qual cosa qual
sevol dia és bo per a aquesta 
reivindicació", va afirmar una 
portaveu. La marxa pel centre 
de la localitat va culminar amb 
la lectura del manifest i 1' escrip
tu.ra de missatges sobre violen
cíes sofertes al Pallars. 

Vista de la fa~ana de la Residencia Nostra Senyora de Ribera de la Pobla de Segur. 

borara amb la justicia en tot allo 
que sigui convenient a fi d'acla
rir els fets. També va demanar 
que "sigui respectat el dret que 
tota persona té a la bona fama i 
a la presumpció d'innocencia". 

Un delicte en augment 
La Fiscalia de Lleida va obrir 

el 2021 un total de 180 diligen
cies relacionades amb el delicte 
d'apropiació indeguda, un 20% 
més que l'any anterior. 

De denunciant a denunciat 
• Un individu va ser arres
tat el mes de mar~ passat per 
robar a l'església de la Pobla 
de Segur. A plena llum del 
día i davant de la mirada de 
testimonis, es va emportar 
arrossegant-lo el sagrari. La 
seqüencia deis fets va ser gra
vada per les cameres d'un lo
cal proper. Quan es va pro-

duír l'íncident, el rector va 
explicar que el sagrari, d'uns 
setanta anys d'antiguitat, ha
vía estat restaurat i que la re
paració seria molt costosa. A 
més, va fer un escrit públic 
en el qual critícava la falta 
de respecte pel patrimoni i la 
indiferencia de les persones 
que van veure el robatori. 

MEMORIA HISTORICA AUDIENCIA NACIONAL 

Paren les exhumacions de forma 
cautelar al Valle de los ·Caídos· 
Arran de la petició de la neta d'una dona que hi esta enterrada 
EFE 
1 MADRID 1 L'Audiencia Nacional 
ha ordenat a PatrimoniNacio
nal paralitzar les exhumacions 
al Valle de Cuelgamuros, antic 
Valle de los Caídos, atenent ai
xí la mesura cautelaríssima sol
licitada perla neta d'una dona 

. que hi esta enterrada -que va 
al·legar una vulneració al dret 
fonamental a la llibertat religi
osa. El Jutjat Central Conten
ciós Administratiu número 11 
accepta la mesura sol·licitada 
per una familiar de les poques 
dones enterrades a la basílica, 
representada per l'associació 
Advocats Cristians, que va al
legar que els treballs d'exhu
mació que s'hi porten a terme 
vulneren el dret fonamental a 
la llibertat religiosa, ja que es 
remouen cadavers sense auto-

rització deis familiars. El jutjat 
dona tres dies a Patrimoni per
que hi faci aHegacions, després 
de la qual cosa es dictara acte 
sobre l'aixecament, manteni
ment o modificació de la me-

ADVOCATS CRISTIANS 

Advocats Cristians al-lega 
que "es remouen cadi:lVers 
sense autorització deis 
seus familiars" 

sura adoptada. 
Després de coneixer aquesta 

interlocutoria judicial, Advo
cats Cristians va afirmar ahir 
en un comunicat que "el dret 
constitucional a la llibertat 
religiosa empara el dret a una 

digna sepultura". "La mera ne
cessitat d'haver de realitzar les 
proves d'ADN als cadavers (la 
qual cosa implica cert grau de 
profanació), s'esta incorrent en 
una vulneració d'un exercict 
de la llibertat religiosa", afir
ma la Iletrada Polonia Caste
llanos, que denuncia que "per 
realitzar aquestes proves no 
ha n sol-licitat consentiment 
als familia:rs" i que es tracta 
"d'un altre atac del govern de 
Pedro Sánchez al Valle de los 
Caídos". 

"'El mes de setembre passat, 
un jutjat de Madrid va anuHar 
l'acord de l 'ajuntament de San 
Lorenzo de El Escorial pe! 
qual es va concedir llicencia 
urbanística pera les obres ne
cessaries per emprendre les 
exhumacions. 
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